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a r m a n m e l i . i r هربار به بهانه اي فقط مي خواهد كه نامش مطرح شود...  

احمدي نژاد؛ اين بار استفاده از 
گفت وگــونام فردين و بهروز وثوقي!

نوذر شفیعی در گفت وگو با »آرمان ملی«مطرح كرد:      
 مذاكرات سازنده تهران؛

 - گروه حقاني مانع اصلي صلح
    میانجیگری ایران در افغانستان سازنده و مثبت است

   ایران طرفدار هیچ گروهی در افغانستان نیست

تمایل دارد که همیشه نامش مطرح شود 
و برایش چگونگی این موضوع مطرح نیست. 
به دوبی می رود و با دختران عکس می اندازد، 
در داخل کشور اظهارات حساسیت برانگیزی 
دارد. هر مسیری که بتواند تا نامش مطرح 
شود را طی می کند که نمونه آخرش اظهاراتی 
است که درباره فیلم های رژیم گذشته داشت. 
دولت بهار نوشت؛ احمدی نژاد گفته است: 
»واقعا شرایط من اقتضا نمی کند که حتما و 
دائما به سینما بروم، اما در جریان روند امور 
هستم. قبل از انقلاب هم سینما می رفتیم. 
فیلم هایی مانند ده فرمان را دیده ام که آن 
زمان جزو فیلم های برجسته بود، فیلم هایی 
مانند قیصر، گوزن ها و رضا موتوری را هم 
دیده ام. بازی خوب بهروز وثوقی که خودش 
سطح فیلم را بالا می برد. یعنی آنقدر بازی اش 
خوب بود که خودش به تنهایی سطح فیلم را 
بالا می برد. فیلم های زیادی دیدیم. آن زمان 
فردین فیلم های زیادی بازی می کرد. دوره 
ما دوره فردین و بیک ایمانوردی بود.« مجری 
گفت: »بعد از انقلاب به نظرم یک جاهایی 
تنگناهایی به وجود می آید. یک بخش مربوط 
به امور نظارتی و یک بخش هم مربوط به امور 
دخالتی است. بخش های نظارتی مانند ارشاد 
و جاهایی که بر تولید فیلم نظارت می کنند. 
دخالت هم یعنی دستگاه هایی به وجود می آید 
که فیزیک سینماها را به دست می گیرند. حالا 
سینماهایی که مصادره شده اند و تحت پوشش 
قرار گرفتند، می گویند این را پخش می کنم 
آن را پخش نمی کنم یا اینکه در تولید فیلم 
دخالت می کنند. به نظر شما ساز و کار چگونه 
ایجاد شده و چگونه می تواند رفع شود؟« 
احمدی نژاد پاسخ داد: »گفتم در ذهن برخی 
هست، بعد از انقلاب هم این ذهنیت در برخی 
افراد بود که اوایل انقلاب فرصت ظهور و بروز 
نداشت اما یکی دو سال که گذشت، وقتی 
فضای سیاسی یکنواخت شد، بعد از سال ۶۰ 
اینها فرصت پیدا کردند تا خیال خودشان را 
راحت کنند، فضا را ببندند، کنترل کنند و 
همه چیز شبیه آنها بشود. گفتند همه باید 
مثل ما بیندیشند و همه سلایق باید مثل ما 
باشد. اگر فرصت پیدا می کردند می گفتند 
نوع لباس و خوراک همه باید شبیه ما باشد، 
آن روزی که ما آبگوشت می خوریم، همه 
باید آبگوشت بخورند! چون انتها که ندارد! 
متاسفانه این ها در قالب دلسوزی آمد و آن 
حوادث اوایل انقلاب و درگیری ها و گروهک ها، 
متاسفانه بهانه  و فرصتی داد تا با انگ اینکه 
اینها با انقلاب نیستند و خطر هستند، کاری 
کردند که دائماً فضا محدودتر شود. در بخش 
نظارت چند نفر می نشینند و کنترل می کنند. 
حالا خود اینها چکاره هستند؟ یک زمانی 
من گفتم این آدم هایی که شما گذاشتید تا 
فیلم ها را کنترل کنند، اصلًا خود اینها فیلمساز 
برجسته ای هستند؟ می دانند فیلم چیست 
و چقدر زحمت دارد؟ اصلًا خودشان صاحب 
ایده ای هستند؟ نمی شود که یک نفر خودش 
صاحب هیچ ایده ای نیست، هیچ فکری ندارد، 
هیچ تئوری برای جامعه و حوزه هنر ندارد اما 
می خواهد معیار کنترل دیگران باشد، چگونه 

ممکن است؟«
 چطور در دانشـــگاه نیویـــورک 

سخنرانی كرد
احمدی نژاد در بخش دیگری گفت: سال 
۸۶، چهار ماه قبل از اینکه ما به نیویورک 
برویم، آمدند یک دعوت نامه رسمی دادند 
که امسال از شما دعوت می کنیم به همان 
دانشکده بیایید. رئیس دانشکده عوض شده 
و یک آقایی آمده است، ما هم گفتیم بسیار 
خوب. روزی که وارد نیویورک شدیم، بچه های 
نمایندگی گفتند جو خیلی خراب است، نباید 
به دانشگاه برویم. گفتیم چه شده است؟ و 
تلویزیون را روشن کردیم. دیدیم مقامات 
رسمی آمده اند و نشسته اند و می گویند به چه 
حقی اجازه دادید؟ حق ندارد بیاید و شروع 
به تهمت زدن به ما کردند. می گفتند ما باید 
جلویش را بگیریم، ما از مردم دعوت می کنیم 
که بریزند و اجازه سخنرانی ندهند، این اصلًا 
نباید راه برود! یعنی تهدید هم می کردند. آن 
قدر در شبکه های مختلف همین طور میزگرد 
راجع به این موضوع پخش می کردند که وزیر 
خارجه به من گفت نرویم خطرناک است، 
اصلا نمی شود رفت! گفتم چرا نرویم؟ دانشگاه 
است، من هم دانشگاهی هستم. دیدیم یک 
فضای امنیتی سنگین ایجاد کردند تا اصلا 
صدا و سخنی به گوش کسی نرسد. وقتی هم 
که رفتیم یک صحنه ای درست کرده بودند 
که سن کاملا سیاه بود. ما از این طرف که 
وارد شدیم در تاریکی نشستیم. بعد رئیس 
دانشکده در ۲۸ دقیقه یک متنی را خواند که 
در آن هر فحشی که در تمام فرهنگ لغات 
کشورها بود، درآورده بود و همه را نثار ما 
کرد. من به او گفتم ما اینجا مهمان هستیم. 
ایرانی ها وقتی مهمان دعوت می کنند، توهین 
نمی کنند. بعد هم جو عوض شد و مسائلی 
پیش آمد. وی همچنین اظهار کرد: خدا 
فردین را رحمت کند، 4 تا خانه آن طرف تر 
از ما زندگی می کرد. ایشان آن زمان خیلی 
مشهور بود ولی مانند بقیه مردم محل زندگی 
می کرد. مردم اصلا حس نمی کردند او تافته 
جدا بافته است یا او فکر کند مردم پایین تر از 
او هستند. واقعا هیچ فاصله ای نبود. البته بعدا 

از آن محل رفتند. 

گــــزارش

آرمان ملی- حمید شجاعی: عملکرد مجلس 
یازدهم از ابتدا تا کنون در نوع خود جای تامل دارد. 
چرا که از ابتدا بر خلاف آنچه در وعده ها و شعارهای 
خود مطرح کرده بوده جلو آمده و امروز در میانه راه با 
گذشت 1 سال و 7 ماه از عمر مجلس گویا وعده های 
داده شده را فراموش کرده و در پی مسائلی هستند که 
بیش از آنکه به حل مسائل و مشکلات مردم بینجامد 
رنگ و بوی سیاسی و تسویه حساب های جناحی 
می دهد. قدر مسلم مهم ترین مشکل امروز جامعه 
به گواه قاطبه کارشناسان و صاحب نظران مشکل 
اقتصاد کشور و معیشت مردم است و همه تلاش ها 
از جانب دولت و مجلس نیز باید در راستای حل و 
مرتفع سازی این مشکلات باشد. لذا اولویت دادن به 
هر امری به جز این مساله نه چندان جای توجیه دارد 
و نه اینکه در امروز جامعه چندان موثر و مهم قلمداد 
می شود. این در حالی است که یازدهمین مستاجران 
بهارستان پیش از این نیز حتی از همان ابتدای کار 
که یک سال را با دولت دوازدهم سر کردند با وجود 
انبوه مشکلات و تلاش دولت وقت برای کاستن از این 
مشکلات مدام در پی طرح مسائلی برای ناکارآمد 
و بی اثر جلوه دادن عملکرد دولت بودند و حتی در 
همان اثنا و پس از آن بار ها و بارها با شکایات متعدد 
از رئیس جمهور وقت خواهان محاکمه او شدند. هر 

چند که تا کنون این شکایات و طرح ها راهی به جایی 
نبرده است. اما آنچه مسلم است مجلس یازدهم به 
قدری خود را درگیر تقابل با حسن روحانی و دولتش 
کرده که امروز نیز با گذشت قریب به 5 ماه از روی 
کار آمدن دولت سیزدهم به ریاست آیت ا... رئیسی 
به جای همکاری با دولت در جهت حل مشکلات 
جامعه و حرکت در جهت تحقق وعده ها و بررسی 
دقیق بودجه 14۰1 که با زندگی و سفره مردم سر و 
کار دارد؛ همچنان دست در گریبان روحانی و دولتش 
دارند و می خواهند به هر نحوی که شده حساب خود 
را تسویه کنند. هر چند که اگر هم از روحانی و دولتش 
بگذرند که نمی گذرند؛ به دنبال مسائلی چون طرح 
صیانت از فضای مجازی می روند. هر چند که عده ای 
معتقدند در مجلسی که با رای حداقلی تشکیل شده 
و اکثریت مردم آن را نماینده خود نمی دانند چنین 
رویکردها و تصمیماتی چندان اجتناب ناپذیر نیست. 
چند ماه دیگر مجلس نیمی از عمر خود را پشت سر 
خواهد گذاشت با وجودی که عملکرد چندان قابل 
قبولی از خود به نمایش گذاشته باشد. به نظر می رسد 
بهارستان نشینان اگر به جای پرداختن به حواشی 
بیش تر به متن بپردازند و درصدد حل مشکلات 
مردم بر آیند تا بتوانند کارنامه عملکردی بهتر و 

مناسب تری از خود به نمایش بگذارند. 

 تحقیق و تفحص سیاسی! 
روز گذشته بود که خبری از صحن علنی مجلس به 
رسانه ها مخابره شد که باز هم سویه هایی از عقبگرد 
مجلس و ارائه طرح و درخواست هایی در خصوص 
دولت حسن روحانی داشت. در این راستا نمایندگان 
مجلس در جلسه علنی روز گذشته خود گزارش 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در خصوص 
درخواست تحقیق و تفحص از نهاد ریاست جمهوری 
را بررسی کرده و در نهایت با 1۳۸ رای موافق با این 
درخواست موافقت کردند. در محورهای این تحقیق 
و تفحص پرسش ها و مطالبی مطرح شده که گویا با 
این تحقیق و تفحص قرار است به آنها پاسخ داده شود. 
سوالاتی و مطالبی چون ؛ معاونین و مدیران نهاد 
ریاست جمهوری در تخلفات این نهاد به ویژه عملکرد 
مالی و مداخله در مذاکرات هسته ای و سلطه بر 
گلوگاه های تولید رانت چه نقشی داشته اند؟ تحقیق 
و تفحص پیرامون نقش آقای حسین فریدون مشاور 
رئیس جمهور در مذاکرات هسته ای و پیامدهای 
نامطلوب مداخلات ایشان؛ نقش رئیس دفتر آقای 
روحانی در انتصاب مدیران موسسات اقتصادی، 
کارخانجات، بانک ها و مراکز حساس و درآمدزا؛ 
بررسی نقش تیم اقتصادی دولت دکتر روحانی به 
ویژه معاون امور اقتصادی، آقای نهاوندیان در تزریق 

1۸ میلیارد دلار به بازار ارز و هدر دادن ذخایر ارزی 
کشور و همچنین توزیع ۶۰ تن طلا که در راستای 
کنترل قیمت طلا صورت گرفت اما هیچگونه نتیجه 
مثبتی نداشته و باعث هدر رفتن منابع بیت المال 
گردید. موافقت با این در خواست در حالی مطرح 
می شود که سابقه تحقیق و تفحص در مسائل و 
حوزه های مختلف نشان داده که مجالس با سر و 
صدای زیادی بحث تحقیق و تفحص را کلید می زنند 
و مقداری هم پیش می روند اما پس از چندی سر 
و صداها خوابیده و معلوم هم نمی شود که بالاخره 
نتیجه تحقیق و تفحص مربوطه چه شد. حال باید دید 
این بارهم تحقیق و تفحص از نهاد ریاست جمهوری 
در دولت روحانی به جایی خواهد رسید یا به سنت 
طرح های سابق مشمول مرور زمان شده و به محاق 

فراموشی خواهد رفت. 
 مردم از بی توجهی به عدالت ناراضی اند

یک عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور 
اظهار داشت: مردم بیش از هر چیزی از بی عدالتی 
گله مند هستند و نخواهند پذیرفت مدیران متخلف 
که امروز در مسئولیت نیستند آزادانه بچرخند و با 
آنها برخورد صورت نگیرد. محمد حسن آصفری 
به عنوان نماینده متقاضیان تحقیق و تفحص از 
عملکرد نهاد ریاست جمهوری دولت های یازدهم 
و دوازدهم بیان کرد: این تحقیق و تفحص مربوط 
به دولت یازدهم و دوازدهم است. مبارزه با شبکه 
درهم تنیده مفسدان اقتصادی کشور نیازمند یک 
اراده فولادی است، تصمیمات و سیاست های اجرای 
غلط زمینه از بین رفتن امکانات را فراهم کرده است و 
منجر به افزایش بی رویه قیمت ها، بیکاری و بالا رفتن 
نرخ هزینه های درمانی شده است. مردم بیش از هر 
چیزی از نابرابری اجتماعی و بی توجهی به عدالت 
ناراضی هستند، عدالت از صفات ذات الهی است. 
وی افزود: تبعیض در انتصاب مدیران و ایجاد شرایط 
ویژه برای دسترسی بستگان و برخی از مدیران 
ارشد نهاد ریاست جمهوری به پست و مقام نوعی 
بی عدالتی است، باید در دستگاه حکومت اسلامی از 
بروز نابرابری و بی عدالتی پیشگیری کرد. هر کسی 
آگاهانه یا ناآگاهانه خلاف موازین نظام حرکت کند 
چه در مسئولیت باشد و چه در پست نباشد باید با 
آن برخورد شود. نماینده مردم اراک بیان کرد: مردم 
مشکلات را می پذیرند اما بی عدالتی را نخواهند 

پذیرفت.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: سرنوشت روسای سازمان 
صداوسیما پس از خروج از اتاق ریاست در جام جم جالب است! 
هر کدام از این روسا سرنوشتی داشتند که با کار رسانه متفاوت 
بود اما آنچه این روزها درباره علی عسگری منتشر می شود، قابل 
تامل است. از روز یکشنبه شایعه شد که او به ریاست یک هلدینگ 
اقتصادی منصوب می شود اما این خبر تا روز دوشنبه تایید نشد. روز 
دوشنبه بود که سایت های مختلف خبر دادند علی عسگری رئیس 
سابق سازمان صدا و سیما به عنوان مدیر عامل هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس منصوب شد. ریاست بر یک مرکز اقتصادی پس از 

ریاست بر صداوسیما عجیب بود! 
 بررسی جایگاه هلدینگ خلیج فارس

عبدالعلی علی عسگری در حالی عهده دار این جایگاه شد 
که شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس بزرگ ترین شرکت 
بازار سهام ایران است که در حال حاضر ارزش بازار آن ۲9۳ 
هزار میلیارد تومان است. هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس 
بزرگ ترین شرکت بورسی کشور است و به  عنوان بزرگ ترین 
هلدینگ پتروشیمی در خاورمیانه پس از سابک عربستان، 
شناخته می شود. این شرکت سال هاست در چند رتبه در 
کشور از جمله شاخص فروش، ارزش بازار، میزان صادرات، مدار 
سودآوری و مقدار ارزش افزوده اول است. هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس همچنین 15 شرکت تولیدی پتروشیمی و مجموعا 
۶۰ شرکت زیرمجموعه دارد و به تنهایی ۲۰ درصد ارز کشور را 
تامین می کند. فروش داخلی و صادراتی این هلدینگ در سال 
۲۰۲۰، حدود ۸. 4 میلیارد دلار بوده و ۳۸ امین شرکت شیمیایی 
دنیاست. 4۰ درصد پتروشیمی کشور در اختیار شرکت صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس است و صادرات امسال آن نیز تاکنون 
به 5 میلیارد دلار می رسد. به همین دلیل انتصاب علی عسگری 
انتقادات زیادی را در پی داشته است که آیا فردی با نداشتن 
کوچک ترین سابقه در بخش پتروشیمی می تواند بزرگ ترین 

شرکت پتروشیمی ایران را اداره کند یا نه. 

 علی عسگری از كجا به كجا رسید؟
لازم است به پست های عبدالعلی علی عسگری توجه شود که 
عبارت است از مشاور در دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، رئیس هیات مدیره و مدیرعامل 
سازمان مراکز ایرانگردی و جهانگردی، بنیانگذاری شرکت 
فروشگاه های رفاه، مدیر بنیاد فرهنگی پژوهشی غرب شناسی، مشاور 
ریاست سازمان صدا و سیما، معاون آموزشی صدا و سیما، رئیس 
دانشگاه صدا و سیما، معاون توسعه و فناوری رسانه در سازمان صدا 
و سیما، عضویت در قرارگاه فضای مجازی و از طراحان اصلی شورای 
عالی فضای مجازی، عضویت در شورای سیاست گذاری سازمان 
اوقاف و امور خیریه، مشاور رئیس قوه قضائیه و در نهایت رئیس 
سازمان صدا و سیما. وی کتاب ها و مقالاتی نیز در حوزه های رسانه، 
مدیریت، فناوری نوین، تولید در کلاس جهانی و الگوی نظام اسلامی 
دارد. از میان این مشاغل تنها فروشگاه های رفاه را می توان تا حدودی 
در حوزه فعالیت های اقتصادی تعریف کرد. نکته قابل تامل اینجاست 
که علی عسگری در مدیریت صداوسیما هم موفق نبود چنانکه اگر 
دوران کوتاه مدیریت محمد سرافراز در صداوسیما را به دلیل حواشی 
و شرایط خاصی که پیش آمد و به سرانجام نرسید، استثنا شود، 
علی عسگری اولین رئیس صداوسیما بود که ریاستش به دور دوم 
نکشید و تمدید نشد. رزومه جعفر ربیعی که در سال 9۶ به ریاست 
هلدینگ خلیج فارس انتخاب شد، کارشناسی مهندسی صنایع از 
)MBA( دانشگاه صنعتی شریف است و کارشناسی ارشد مدیریت

خود را نیز از همین دانشگاه دریافت کرده است. وی پیش از این در 
رزومه کاری خویش در مسئولیت هایی چون: معاون طرح و برنامه 
کارخانجات سازمان صنایع دفاع، رئیس بازرسی ویژه طرح های 
ریاست جمهوری، مدیرکل خدمات مدیریت دفتر تشخیص مصلحت 
نظام، عضو هیات مدیره و معاون طرح و برنامه شرکت بهره برداری 
متروی تهران، معاون و عضو هیات مدیره شرکت متروی تهران، 
عضو هیات مدیره و معاون پشتیبانی شرکت بهره برداری متروی 
تهران، عضو هیات مدیره شرکت واگن سازی تهران، مدیر مسئول 

نشریه همسفر شرکت بهره برداری متروی تهران، مدیرعامل و عضو 
هیات مدیره شرکت بهره برداری متروی تهران، عضو هیات مدیره 
مدیریت و بهره برداری عظام، مشاور برنامه ریزی و توسعه منابع 
انسانی و معاون کسب و کار شرکت گسترش الکترونیک مبین 
ایران، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری ساتا و عضویت هیات مدیره 
موسسه اعتباری کوثر بود. با مقایسه این دو رزومه دور بودن علی 

عسگری از مسئولیتی که پذیرفته، مشخص خواهد شد. 
تجارت پنهان؟

در آنچه به عنوان حکم انتصاب علی عسگری در رسانه ها منتشر 
»نظر به سوابق و تجارت ارزنده جنابعالی« اما هرچه  شده، آمده است: ـ
در رزومه علی عسگری جست وجو شد، نشانی از فعالیت تجاری یافت 
نشد و همین موضوع ابهاماتی ایجاد کرد که آیا او تجارت پنهان داشته 

یا اشتباه تایپی در حکم است. شاید هم حکم جعلی باشد!
كنایه صداوسیمایی ها 

جالب و قابل تامل اینجاست که مدیران صداوسیما هم به این 
انتصاب ایراد گرفته و حتی آن را تبدیل به طنز کردند. چنانکه 
محمدسرشار مدیر شبکه کودک ونوجوان صداوسیما با انتشار 
تصویر طنزی نوشت: »آیا هلدینگ پتروشیمی کودک ونوجوان سراغ 
ندارید؟ ما _ چگونه _ ما شدیم؟ طنز تلخ« اما از آن مهمتر محمد 
سرافراز مدیرصداوسیما قبل از علی عسگری بود که چنین نوشت: 
»همان گونه که صداوسیما را از فروپاشی نجات دادی، در تراست 

خلیج فارس هم مشکل مالی دولت را حل می کنی...!«
 سرنوشت روسای قبلی 

هیچ کدام از روسای صداوسیما پس از خروج از جام جم به فعالیت 
اقتصادی مشغول نشدند و با توجه به تجارب و توانایی هایشان در 
مناصب دیگر فعالیت کردند چنانکه سید محمد موسوی خوئینی ها 
پیش از ریاست بر صداوسیما، نایب رئیس دوره اول مجلس شورای 
اسلامی بود و پس از آن دادستان کل کشور و رئیس سازمان حج ایران 
شد. محمد هاشمی پیش از ریاست بر صداوسیما در جایگاه سرپرست 
وزارت امور خارجه بود و پس از آن هم عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام شد. علی لاریجانی هم وزیر ارشاد دولت سازندگی بود و پس 
از 1۰ سال مدیریت بر صداوسیما به عنوان رئیس شورای عالی 
امنیت ملی و رئیس مجلس خدمت کرد. عزت ا...  ضرغامی هم معاون 
صداوسیما در امور استان ها، حقوقی و امور مجلس در زمان ریاست 
لاریجانی بود و پس از 1۰ سال رئیس این سازمان شد. پس از پایان 

دوران ریاست بر جام جم وزیر جهانگردی شده است. 

رئیس سابق صداوسیما چگونه مدیرعامل هلدینگ اقتصادی شد؟

تخصصيترينهلدينگدريدمديربيتخصص
 كنایه سرافراز: در تراست خلیج فارس هم مشکل مالی دولت را حل می كنی...!

صریح است و تعارف ندارد. وزیر بهداشت و سال ها نماینده 
مجلس بوده بنابراین حق خود می داند از حقوق ملت دفاع کند. 
مسعود پزشکیان روز گذشته گفت: تمام زندگی ما برای انقلاب 
و جانبازان بوده است، پس اگر کسی ادعای جانبازی و پیمودن 
راه شهید سلیمانی را می کند، لطفا مثل آنها نیز حرکت کند. وی 
ادامه داد: اینکه عده ای به جای اینکه برای دولت کار کنند چند 
میلیارد سرمایه به هم زدند، به معنای دفاع از جانباز است؟ اگر 
مرد هستید برای خدمت به مردم از خود و پول خود بگذرید، این 
گوی و این میدان؛ هرچه گفته ام حمایت از محرومان بوده است 
و به این معنی نیست که کارکرد وزارت بهداشت در زمان کرونا 
نامطلوب بوده بلکه به این دلیل بیان شد که بهتر عمل شود. 
پزشکیان اضافه کرد: در شرایطی که تعدادی از پزشکان مبالغ 
۳۰ میلیونی برای یک عمل دریافت می کنند، چطور می توان به 
یک پزشک گفت در ازای دریافت ۸ میلیون تومان به شهرستانی 
برود، در این شرایط او هم نسبت به شهدا، هم انقلاب و هم به 

فردی که مدعی دفاع از حقوق شهداست، بدبین می شود. 

اکنون زمین مذاکره در اختیار خودشان است و همه طیف ها 
و گروه ها حمایت از تیم مذاکره را در دستور کار دارند اما برخی 
بی توجه به اینکه مذاکره یک بحث ملی و غیر جناحی است به تخریب 
دیپلمات های دولت قبل مشغول هستند مانند صادق کوشکی که 
می گوید: »کشف تازه ای نیست که روس ها هم مانند آمریکایی ها 
از عضویت ایران در باشگاه کشورهای هسته ای راضی نباشند.« او 
معتقد است: »آنچه آقای ظریف ادعا می کند که روسیه در حق ایران 
چنین و چنان کرد. اینها یک ادعاست و باید ثابت شود. هر فردی ادعا 
می کند باید ثابت شود. خب اگر قرار بود سخنی پخش شود و همه 
بشنوند که این اتفاق رخ داد حالا باید ثابت شود تا اهمیت یابد؛ وگرنه 
هر کسی می تواند ادعایی را مطرح کند و مثلا مقامی دیگر بیاید و 
بگوید روسیه یک سره از ایران حمایت کرده است که این هم ادعاست 
و باید ثابت شود.« وی مطرح کرد: »هیچ قدرتی نمی خواهد ایران به 
قدرت های جهانی بپیوندد. کشف تازه ای نیست که روس ها هم مانند 
آمریکایی ها از عضویت ایران در باشگاه کشورهای هسته ای راضی 

نباشند و از هر ابزاری برای جلوگیری از این مهم استفاده کنند.«

نوبت به آن رسیده که مشکلات ورزش کشور را تقصیر روحانی 
یعنی رئیس جمهور سابق بیندازند و بگویند هر آنچه شد از بی تدبیری 
حسن روحانی بود. مانند دیروز که نماینده دلواپس مجلس مدعی شد: 
»دولت روحانی بسیاری از زیرساخت های عرصه ورزش را نابود کرد، 
بسیاری از طرح ها و کارها نیمه کاره رها شد و بودجه بیت المال را از 
بین برد.« محمد صالح جوکار با بیان این جمله که در دولت روحانی 
شاهد قصور در برنامه ریزی و ترک فعل هایی در ورزش بودیم تصریح 
کرد: یقینا مجلس این قصور را مورد بررسی قرار خواهد داد و این موارد 
را پیگیری خواهیم کرد. چرا ایران نباید به بازی های آسیایی راه پیدا 
کند؟ چرا باید شاهد رقم خوردن چنین سرنوشتی برای فوتبال کشور 
باشیم؟ آن هم فوتبالی که این همه علاقه مند دارد، یقینا مردم انتظار 
دارند، به عنوان کشوری که در این عرصه پیروزی های درخشانی در 
گذشته داشته، امروز هم آینده خوبی را رقم بزند. یقینا مجلس با 
ابزارهایی که در اختیار نمایندگان است عملکرد وزارت ورزش در 
دولت گذشته را مورد پیگیری خود قرار خواهد داد. ضعف مدیریت و 

سوء مدیریت ها را به قوه قضائیه ارسال می کنیم. 

  

برای خدمت به مردم از 
خود و پول خود بگذريد

ظريف كشف جديدی 
نکرده است!

روحانی مقصر مشکلات 
ورزشی هم بود!

 گزارش »آرمان ملی« از تحقیق و تفحص مجلس
 از نهاد ریاست جمهوری، دولت روحانی:

مشكلات مردم را 
 رهــا  نكنيد

 به بهانه های جديد

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
سفر هیات سیاسی طالبان به تهران به 
یکی از اخبار مهم روزهای اخیر در 
حوزه سیاست خارجی بدل شد. سفری 
که مشخص شد برای گفت وگوهای 
بین افغانی انجام شده و در این حین 
این سفر هیات سیاسی طالبان با سران جبهه مقاومت ملی 
افغانستان دیدار و رایزنی داشته اند. گفت وگوهایی که به 
نظر می رسد در روز نخست بی نتیجه به پایان رسیده و با 
اصرار طرف ایرانی در روز دوم نیز ادامه پیدا می کند که 
باز هم نتیجه ای ندارد. امری که به نظر می رسد ریشه در 
مواضع سخت طالبان دارد و آن گونه که جبهه مقاومت ملی 
افغانستان عنوان کرده است، طالبان قصد ندارد سیاست های 
خود را در این کشور تغییر دهد و بر مواضع گذشته خود 
استوار است. به نظر می رسد که اختلاف ها در روزهای اخیر 
ریشه ای تر شده و حتی شبکه حقانی مخالف اساس مذاکره 
بوده است. در راستای بررسی این دیدارها و تحولات اخیر 
افغانستان، »آرمان ملی« گفت وگویی با نوذر شفیعی، نماینده 
پیشین مجلس و تحلیلگر ارشد مسائل شبه قاره داشته است 

که در ادامه می خوانید. 
   نقش ایران را در تحولات اخیر افغانستان چگونه 

ارزیابی می كنید؟
ایران و افغانستان به علت اینکه در همسایگی یکدیگر 
قرار دارند و عملا تحولات اخیر افغانستان بر ایران نیز تاثیر 
گذاشته, ایران در حال حرکت به این سمت است که به 
برقراری صلح و ثبات در افغانستان کمک کند. از سوی دیگر 
ایران در روزهای اخیر بر موضوع ارتباط با همسایگان تاکید 
زیادی داشته است و اولویت خود را در سیاست خارجی 
همسایگان قرار داده و به همین علت توجه بیشتری به 
افغانستان دارد و تلاش می کند تا میان گروه های مختلف 
افغانستان مصالحه ایجاد کند هرچند این سیاست پیش 
از روی کار آمدن دولت سیزدهم در ایران وجود داشت. این 
سیاست ایران در قبال افغانستان است و این باور به وجود 
آمده که توسعه افغانستان به نفع ایران نیز است. طبق 
همین سیاست به صورت کلی علاوه بر اینکه نباید در امور 
داخلی سایر کشورها دخالت شود بلکه باید زمینه ساز ایجاد 
صلح و ثبات نیز بود و در راستای رفع مشکلات یکدیگر نیز 
گام بردارند. ایران امروز به دنبال این است تا آشتی ملی در 
افغانستان به ارمغان آورد و به همین دلیل نشست هایی را 
در تهران برگزار کرد تا بتواند میان طالبان و سایر گروه های 
افغانستانی صلح برقرار کند. مشخصا نقش ایران در این میان 
سازنده و مثبت است و ایران می تواند کمک کند تا وضعیت 
افغانستان در عرصه سیاسی بهبود یابد. ایران نه قصد رقابت 
با سایر کشورها در افغانستان را دارد و نه می خواهد به نفع 
گروهی خاص در افغانستان اقدامی انجام دهد. ایران خواهان 
یک افغانستان مستقل و توسعه یافته است به گونه ای که 

تمامی اقوام و گروه ها در قدرت مشارکت داشته باشند. 
   اختلاف میان شورای كویته و شبکه حقانی مانع 

تشکیل دولت فراگیر می شود؟
اینکه رئیس هیات طالبان عنوان کرده میان آن ها با 
شبکه حقانی اختلاف وجود دارد شاید به این علت باشد 
که بخواهد قدرت چانه زنی در مذاکرات را برای خود بیشتر 
کند. از سوی دیگر این اختلاف نیز احتمالا به واقعیت 
نزدیک است و شبکه حقانی با مذاکره مخالف است. این 
اختلاف ها در میان تمامی گروه ها وجود دارد و مشخصا 
در میان گروه طالبان اختلاف جدی وجود دارد و مشخصا 
شبکه حقانی افکاری رادیکال تر دارد. شبکه حقانی مخالف 
بسیاری از اقدامات میانه روهای طالبان است. طالبان اگر 
بخواهد طبق رویه شبکه حقانی پیش رود قطعا آشتی ملی 
در افغانستان رقم نخواهد خورد و این کشور رنگ آرامش 
را نخواهد دید. علاوه بر این طالبان حتی با رویه شبکه 
حقانی نمی تواند با سایر کشورها نیز ارتباط برقرار کند 
زیرا مشخصا هیچ کشوری حامی تندروی آن ها نیست. 
اینکه طالبان به توصیه شبکه حقانی توجه نکرده و به 
تهران آمده تا مذاکره کند یک اقدام خوب و مثبت است 
و مشخصا نباید گرفتار افکار رادیکال شوند. طالبان برای 
اینکه بتواند دولت رسمی تشکیل دهد باید خود را با 
واقعیت های جامعه طالبان وفق دهد و این گونه نباشد که 
جامعه افغانستان را مجبور به پیروی از افکار خاص کنند. 
در ادامه آن ها باید به همسایگان اطمینان دهند که روش 
رادیکال را کنار می گذارند و به سمت توسعه مناسبات گام 
برمی دارند. مشخصا طالبان دچار اختلاف شده و شبکه 
حقانی مخالف چنین رویه ای است. اگر شبکه حقانی بر 
طالبان مسلط شود، طالبان در داخل و خارج با مشکلات 
عدیده ای مواجه می شود و شاید تنش ها بار دیگر در این 

کشور افزایش پیدا کند. 
 نشست تهران میان گروه های مختلف افغانستانی 

با شکست مواجه شد؟
مذاکره کنندگان و گروه هایی که در تهران حضور 
داشتند از دو طیف مختلف و با دو تفکر مختلف هستند 
که مخالفت های آنها ریشه عمیق و تاریخی دارد. به همین 
علت نمی توان انتظار داشت که یک مذاکره دو روزه بتواند 
این اختلافات تاریخی را حل و فصل کند. به نظر می رسد که 
توافقی در تهران حاصل نشده و باید در ادامه در یک سری 
پیش مذاکره ها به این سمت رفت تا اختلافات را کاهش داده 
و پس از آن وارد گفت وگوهای اصلی شد. ایران می تواند 
با رابط های گروه های افغانستانی گفت وگوی بیشتری 
داشته باشد و نقش کدخدامنشی ایفا کند و اختلافات را به 
حداقل برساند. ظاهرا ایران در ابتدا بر این امر تاکید داشته تا 
گفت وگوی مستقیم شکل گیرد و خود طرف های افغانستانی 
بدون نظر ایران به یک توافق برسند و ایران صرفا زمینه ساز 
باشد اما به نظر می رسد که نیاز به رایزنی بیشتر است. ایران 
می خواهد گروه ها خود محور قرار گیرند زیرا بر مذاکره 
بین الافغانی تاکید دارد. امروز طرف های افغانستانی باید از 
این فرصت به بهترین شکل استفاده کنند و میانجی گری 
ایران را به فال نیک گیرند و به سمت توافق جامع حرکت 

کنند تا افغانستان از بحران فعلی عبور کند.

 آصفری؛ نماینده متقاضیان تحقیق و تفحص: 
مردم مشکلات را می پذیرند اما بی عدالتی را نه


